
Országgyűlési képviselő

Iromány száma: K/986.

Benyújtás dátuma: 2022-08-30 16:39

Parlex azonosító: 2WRI4BL20001

Címzett: Kövér László, az Országgyűlés elnöke
Benyújtó: Dr. Gurmai Zita (MSZP) 

Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Pintér Sándor, belügyminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mit tesz a Kormány a bezuhanó mammográfiás 
szűrővizsgálatszám növeléséért?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Magyar kutatók friss tanulmányából derült arra fény, hogy 2020 tavaszán, a járvány kitörésekor 68
százalékkal csökkent a mammográfiás vizsgálatok száma a korábban megszokotthoz képest, amely
ugyan júliustól szeptemberig, a lazítás idején visszaállt a normális szintre, azonban 2020 őszétől
2021  tavaszáig  tartó  időszakban,  a  második  és  harmadik  járványhullámban  20-35  százalékkal
maradt el a korábban tapasztaltaktól.

Az első nagy zárás idején, 2020 áprilisában és májusában szinte nullára csökkent a vizsgálatok
száma a 45-65 éves nők körében. És a vizsgálati számok alapján látszik, hogy valószínűleg sokan
akkor sem mertek a rendelő közelébe menni a lezárások feloldása után, amikor lehetett volna.

Abban  mindenki  egyetért,  hogy  a  legfontosabb  a  súlyos  megbetegedések  kialakulásának
megelőzése,  a szűrővizsgálatok minél szélesebb körben való alkalmazása a célzott korcsoportok
esetén.  A kutatás szerint a postai értesítőket leszámítva elmaradtak azok az intézkedések, amelyek
népszerűbbé tehették  volna  a  szűréseket.  Elmaradt  tehát  a  szűrések  népszerűsítése,  az  emberek
edukálása, pedig ez nagyon fontos feladata az államnak.

Magyar kutatók további aggasztó következtetésekre is jutottak: a mellrákdiagnózisok és -műtétek
száma is visszaesett. Az első járványhullámban 20-30 százalékkal, a másodikban és harmadikban
12-25 százalékkal maradt ez el a szokásos szinttől. A szerzők különösen aggasztónak tartják, hogy a
61-65  éves  nőknél,  akikre  még  éppen  kiterjed  az  országos  szűrés,  különösen  visszaesett  a
beavatkozások  száma.  Ez  arra  utal  véleményük  szerint,  hogy  kevesebb  rákos  beteget
diagnosztizáltak korai fázisban, amikor sokkal jobbak a gyógyulási esélyek.

Tisztelt  miniszter  úr,  a  felvetett  probléma súlyosságára  tekintettel  kérem,  válaszoljon  az  alábbi
kérdésekre:



 
1.  Figyelemmel  az  elmaradt  szűrésekre,  illetve a számuk jelentős  visszaesésére,  ismert-e  a
minisztérium számára, hogy melyik a leginkább érintett női korcsoport, akiket most újra be
kell vonni a szűrővizsgálatokba?

2. Mit kíván tenni a kormány a szűrővizsgálatok széleskörű népszerűsítésért és a megelőzés
fontosságának tudatosításáért?

3.  Hogyan  kívánják  pótolni  az  elmaradt  szűrővizsgálatokat,  milyen  extra  erőforrásokat
szánnak erre, hogy  csökkentsék a későbbi diagnosztizálás jelentette következményeket?

Tisztelettel várom válaszát.
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